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PYTANIA I ODPOWIEDZI DOTYCZĄCE OGÓLNOPOLSKIEJ NARADY O LASACH 

1. W wyniku Narady miano wypracować kierunkowe wytyczne dla MKiŚ, czy cel został 
osiągnięty?   

Ogólnopolska Narada o Lasach, to odpowiedź na potrzebę dialogu ze społeczeństwem na temat sposobu 
prowadzenia gospodarki leśnej. Od początku zakładaliśmy, że to wydarzenie będzie miało kilka etapów 
rozłożonych na przestrzeni 2024 roku.   
  

2. Jakie wnioski, płynące z prac w sześciu zespołach, przełożą się na konkretne rozwiązania 
proponowane przez MKiŚ?  Jakie to będą rozwiązania np. czy będą to zmiany w przepisach, 
sposobach działania Zakładów Usług leśnych, czy może zasad tworzenia parków 
krajobrazowych, i kiedy możemy się ich spodziewać ich wdrożenia?    

Na podstawie wniosków będziemy pracowali nad przygotowaniem konkretnych założeń zmieniających 
prawo w zakresie zarządzania lasami.    
  

3. W jakich tematach osiągnięto konsensus?   

Jednym z już wypracowanych podczas rozmów efektów jest zgoda wszystkich stron na zwiększenie 
powierzchni rezerwatów o około 40 tysięcy hektarów. Teraz 751 rezerwatów w Polsce zajmuje 
powierzchnię 69 tys. hektarów.  

  

4. Czy ustawa o Planach Urządzenia Lasu trafi w maju do wykazu prac legislacyjnych  
i programowych Rady Ministrów?   

Kompleksowa propozycja zmiany obecnej Ustawy o lasach jest elementem prac nad Narodowym 
Programem Leśnym. Program ten określi w sposób kompleksowy długookresową wizję, kluczowe funkcje, 
jak również kierunki transformacji modelu polskiego leśnictwa i dostos owanie go do zmieniających 
oczekiwań społeczeństwa w stosunku do lasów i pełnionych przez nie funkcji. Program zostanie 
opracowany w modelu partycypacyjnym z udziałem przedstawicieli kluczowych interesariuszy.    

  

5. Na czym będzie polegała w praktyce społeczna kontrola nad lasami, wynikająca z ustawy  
o Planach Urządzania Lasu?    

  
Od początku prac w MKiŚ zdawaliśmy sobie sprawę, jak ważna jest praca nad standardami tworzenia 
lasów społecznych, a Ogólnopolska Narada o Lasach wytyczyła nam kierunek w jakim te działania mają 
być kontynuowane. We wspomnianej wcześniej ustawie znajdzie s ię zapis o tym, że strona społeczna 
będzie mogła zaskarżyć Plany Urządzania Lasów, organizacje społeczne będą włączone w tworzenie  
PULi na kolejnych etapach. To ważny element społecznej kontroli nad lasami.   
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6. Co dalej z moratorium na wycinkę drzew? W jaki sposób MKiŚ wraz z Lasami Państwowymi 
planuje zapewnić ciągłość podaży drewna i utrzymania miejsc pracy osób związanych  
z przemysłem drzewnym?   

Posiadane przez Ministerstwo dane jednoznacznie wskazują, że polecenie zmniejszyło wycinkę drzew 
zgodnie z założeniem, realizując oczekiwania społeczne i przyrodnicze.  Jednocześnie należy wyraźnie 
podkreślić, że moratorium na ograniczenie lub wyłączenie wycinek w najcenniejszych przyrodniczo  
i społecznie obszarach (1,3% obszarów zarządzanych przez PGL LP) z 8 stycznia 2024 roku, nie jest 
przyczyną problemów branży drzewnej, a stało się jedynie pewnego rodzaju wentylem na skutek 
wieloletnich zaniedbań poprzedniego rządu. Problemy polskiej branży drzewnej są wynikiem ośmioletniej 
błędnej polityki rządu PiS prowadzonej bez dialogu ze społeczeństwem i przedsiębiorcami. Wspólnie  
z dyrekcją PGL LP zabezpieczyliśmy już dziś umowy certyfikacji FSC w kilku pierwszych regionalnych 
dyrekcjach LP. Wychodząc naprzeciw oczekiwaniom polskiego sektora drzewnego i dotrzymując 
przedwyborczych obietnic rządu wspólnie z nową dyrekcją PGL LP ogłosiliśmy pakiet dla przemysłu 
drzewnego, którego celem jest stworzenie warunków dla stabilnego rozwoju firm w tym sektorze,  
w obecnej sytuacji rynkowej. To pierwsza od wielu lat tak konkretna agenda wsparcia dla sektora 
drzewnego w Polsce, a obejmuje ona m.in.:  

• Zwiększenie procenta puli drewna przeznaczonej dla stałych, sprawdzonych klientów.   
• Większe premiowanie przy sprzedaży intensywności przerobu drewna – im bardziej korzystne 

dla gospodarki, zaawansowane (głębsze) wykorzystanie drewna, tym większa premia.   
• Produkt drzewny dostosowany do potrzeb polskich nabywców.  
• Premie dla firm, przerabiających drewno bliżej miejsca pozyskania, aby uniknąć zbędnie 

generującego CO2 nieracjonalnego transportu drewna.   
• Kontrolę rzeczywistego sposobu i miejsca przerobu drewna.    
• Wprowadzenie półrocznej umowy na zakup drewna.   
• Pełną jawność nabywców i wartości umów, w tym deklaracji przerobu.   
• Pakiet ten został stworzony na bazie licznych postulatów stowarzyszeń i organizacji 

zrzeszających przedsiębiorców branży drzewnej.    

 


